

تقرير اللجنة الاستشارية المعنية بالطاقة (الاجتماع الخامس)

ناريان-مار - روسيا الاتحادية

19 نيسان/ أبريل 2019

1. ترأس الاجتماع وفد دولة الكويت، النائب الدكتور خليل عبد الله أبل.
2. حضر الاجتماع ممثلو 19 دولة عضو في الجمعية البرلمانية الآسيوية.
3. تم إقرار جدول الأعمال.
4. قدم الدكتور خليل عبد الله أبل شرحاً مفصلاً للدراسة المقدمة من مجلس الأمة لدولة الكويت. وتمّ الاتفاق على مناقشة أيّ تعديلات أو مقترحات في الاجتماع المقبل. وطُلب من الوفود إرسال التعديلات بالبريد الإلكتروني إلى الأمانة.
5. اقترح الرئيس دمج مشروع القرار الأصلي الذي قدمته اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية
6. المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة: "سوق الطاقة المتكاملة الآسيوية" ومشروع القرار المقدم من قبل مجلس الأمة لدولة الكويت "إنشاء سوق الطاقة الآسيوي". وتمت الموافقة على هذا الاقتراح من قِبَل الوفود المشاركة في الاجتماع.
7. أعرب مندوب روسيا الاتحادية عن تأييده للاقتراح المقدم من قِبَل دولة الكويت بدمج مشروع القرارين واقترح أيضاً إنشاء لجنة خارجية من الخبراء المتخصصين في الطاقة البديلة والنظيفة في آسيا.
8. ومن ناحية أخرى، أيدت وفود الجمهورية الإسلامية الإيرانية وكمبوديا ولاوس وجمهورية العراق وتركيا اقتراح دولة الكويت بدمج مشروع القرار الروسي الكويتي.
9. أكّد رئيس الوفد العراقي على ضرورة إنشاء مناطق خضراء للطاقة المتجددة وأنه من الضروري البدء في الانتقال التدريجي إلى الطاقة النظيفة في آسيا. كما شكر دولة الكويت لاستضافتها مبادرة "التصحر" في العام 2014.



10. من جانبه، قدّم مندوب لآو مقترحاً لتطوير الطاقة الكهربائية في البلدان الآسيوية في أقرب وقت ممكن لمواكبة التطور العالمي للطاقة الكهربائية. وأعطى مثلاً على توقيع اتفاقية بين ماليزيا وإندونيسيا حول الطاقة النظيفة والمتجددة، والتنسيق مع الدول الآسيوية الأخرى المصدرة للطاقة لحماية البيئة في القارة الآسيوية.

11. أشار مندوب الجمهورية العربية السورية إلى أهمية الحفاظ على طبيعة القارة الآسيوية واستخدام العلم لتحسين أنواع النباتات ذات المحتوى المائي العالي لحماية مصادر دخل المياه. كما أكد على الحاجة إلى مساعدة المزارعين على تطوير الري الزراعي للحدّ من هدر المياه.

12. في الختام، تعهّد رئيس اللجنة، الدكتور خليل عبد الله أبل، بتقديم مشروع قرار جديد بشأن الطاقة في غضون شهرين ليتم اعتماده في الاجتماع المقبل للمجلس التنفيذي.



## Report of the Advisory Group on Energy (5<sup>th</sup> meeting)

Naryan-Mar -Russian Federation

19 April 2019

1. The meeting was chaired by the delegation of the State of Kuwait, MP. Dr. Khalil Abdullah Abul.
2. The meeting was attended by representatives of 19 APA member states.
3. Adoption of the agenda.
4. Dr. Khalil Abdullah Abul presented a detailed explanation of the study submitted by the National Assembly of Kuwait. It was agreed to discuss any amendments or proposals at the next meeting. Delegations were requested to send the amendments by e-mail to the Secretariat.
5. The Chairman proposed to merge the original draft resolution presented by APA Standing Committee on Economic and Sustainable Development : "Integrated Energy Market in Asia" and the draft resolution submitted by the National Assembly of Kuwait "Establishment of the Asian Energy Market". This proposal was approved by the delegations taking part in the meeting.
6. The Delegate from the Russian Federation expressed support for the proposal submitted by the State of Kuwait to merge the two draft resolutions and also proposed the establishment of an external committee of experts specialized in alternative and clean energy in Asia.
7. On the other hand, the delegations of Iran, Cambodia, Laos, Iraq and Turkey supported the proposal of the State of Kuwait to merge the Russian-Kuwaiti draft resolution.

8. The head of the Iraqi delegation stressed that green areas should be established for renewable energy and that it is necessary to begin the gradual transition to clean energy in Asia. He also thanked Kuwait for hosting the "Desertification" initiative in 2014.

9. For his part, the Lao delegate presented a proposal for the development of electric power in Asian countries as soon as possible to keep up with the global development of electric energy. He cited the example of the signing of an agreement between Malaysia and Indonesia on clean and renewable energy, and coordination with other Asian countries exporting energy to protect the environment in the Asian continent.

10. The delegate from the Syrian Republic referred to the importance of preserving the nature of the Asian continent and the use of science to improve the types of plants with high water content to protect the sources of water income. He also stressed the need to help farmers to develop agricultural irrigation in order to reduce water waste.

11. In conclusion, the Chairman of the Committee, Mr. Dr. Khalil Abdullah Abul pledged to submit a new draft resolution on energy within two months to be adopted at the next Executive Board meeting.